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از نظر قائم مقام بانك مركزي 
اوضاع بانک ها بد نيست  

قائم مقام بانك مرك�زي با بيان اينكه 
نگران بروز بحران در سيستم بانكي 
نيستيم، گفت: 36 بانك و مؤسسه در 
كشور وجود دارد و شرايط ترازنامه و 
صورت هاي مالي آنها متفاوت اس�ت، 
نوع فعاليت ها هم تفاوت هايي دارد اما 
اين به معناي اين نيست كه بانك ها با 
مشكلات غيرقابل حلي مواجه هستند. 
به گزارش »جوان« در مفاهيم اقتصادي از بانك به عنوان يكي از طرق 
تأمين مالي اقتصاد ياد مي شود به طوري كه بانك »وكيل سپرده گذار« در 
ارائه تسهيلات به وام خواه است و چنددرصدي هم حق الوكاله مي گيرد، 
حال در شرايطي كه نگراني هايي در رابطه با شبكه بانكي در كشور شكل 
گرفته اس��ت، قائم مقام بانك مركزي مي گويد: نگ��ران بروز بحران در 
سيستم بانكي نيس��تيم و وضعيت بانك ها با يكديگر متفاوت است. ما 
ش��رايط بانك ها را از دور و نزديك رصد مي كنيم و اميدواريم با ورود و 

آگاهي و تسلطي كه بانك مركزي دارد، مشكل خاصي ايجاد نشود. 
اكبر كميجاني در پاس��خ به اين سؤال كه در ش��رايط فعلي نرخ سود 
س��پرده در اغلب بانك ها به طور متوس��ط به بالاي 20 درصد رسيده 
اظهارداش��ت: ش��رايط تنگناي مالي در سال گذش��ته وجود داشت و 
احساس مي كنيم در ماه هاي آغازين سال 96 سيستم بانكي و بازار پول 
به سمت تعادل و عادي شدن حركت كند. احساس مي كنيم با فعال تر 
شدن بازار بين بانكي نرخ سود سپرده و تسهيلات به نرخ هاي مصوب 

شوراي پول و اعتبار نزديك تر خواهد شد. 
وي افزود: قبول دارم كه نرخ س��ودي كه خارج از بانك تعيين مي شود 
بر بازار پول اثرگذار است و در همين رابطه با مسئولان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت جلسه داشتيم و مقرر شد يك كارگروهي اين موضوع را 
ساماندهي كند تا در كنار تأمين مالي خودروسازان به روش  پيش فروش 
و ساير روش ها، نرخي تعيين شود كه در تعامل با سيستم بانكي باشد. 
قائم مقام بانك مركزي درخصوص آخرين وضعيت مؤسسه كاسپين 
گفت: از هشت تعاوني اعتبار، ش��ش تعاوني به طور كامل در كاسپين 
ادغام شدند و بررسي وضعيت مالي و ترازنامه اي اين شش تعاوني ادغام 
شده نش��ان مي دهد كه اموال و دارايي هاي آنها پاسخگوي مطالبات 
اس��ت. دو تعاوني ديگر هم تا پايان فروردين يا اوايل ارديبهش��ت در 

كاسپين ادغام مي شوند. 
كميجاني اضافه كرد: هر چقدر اين تعاوني هاي اعتبار بيش��تر با بانك 
مركزي همكاري كنند تا مؤسسه كاسپين يكپارچه شود، سپرده گذاران 
هم زودتر تعيين تكليف مي شوند. اگر در دهه هاي اخير بانك مركزي و 
سازمان حسابرسي، ديوان محاسبات و ساير نهادهاي نظارتي بر شبكه 
بانكي به شكل صحيحي نظارت مي كردند امروز نظام تأمين مالي ايران 

به كما نمي رفت.

وزي�ر ام�ور اقتص�ادي و داراي�ي ب�ا بيان 
اينك�ه اداره دول�ت س�خت اس�ت، گفت: 
دولت ميراث دار بي�ش از 700 هزار ميليارد 
توم�ان بدهي اس�ت و اي�ن فق�ط يكي از 
محدوديت هاس�ت، اگ�ر 20 درصد س�ود 
بدهي هاي دولت را در س�ال حساب كنيم 
140 ه�زار ميليارد تومان مي ش�ود، اين در 
حالي اس�ت كه به همي�ن ميزان در س�ال 
دولت بايد حقوق و دستمزد پرداخت كند. 
به گزارش ج��وان، وزير اقتصاد در مراس��م 
رونمايي سامانه »بانك داده هاي اقتصادي و 
مالي كشور« اظهارداشت: بدون دسترسي به 
اطلاعات و آمار و ارقام امكان سياستگذاري 
و تحليل اجرايي مناسب و مقايسه و تطبيق 
وجود ندارد، بنابراين براي پايش سياست ها 
و ش��يوه هاي اجرايي درگاهي ايجاد ش��د تا 
پژوهشگران در داخل و خارج كشور بهره لازم 

را ببرند، اما اطلاعات مهم ترين منبع ارزشمند 
براي كشور است. 

   ب�ا دنياي�ي از قواني�ن و دس�تورالعمل 
گيج كننده روبه رو هستيم

طيب نيابا اش��اره به اينك��ه در جامع��ه ايران به 
دنبال مردمي ك��ردن اقتصاد دولتي هس��تيم، 
عنوان كرد: بخش خصوصي ني��از به آمار و ارقام 
دارد، تا ب��ر مبناي اطلاع��ات برنامه ريزي دقيق 
انجام دهد. متأسفانه در حال حاضر با انبوهي از 
قوانين و مقررات مواجه هستيم كه فعاليت بخش 
خصوصي و مردم را تحت تأثير قرار مي دهد، حتي 
يك مس��ئول از همه قوانين و دستورالعمل هاي 

مربوط به خود خبر ندارد. 
به گفته وزير اقتصاد تفاوت آمارهاي بانك مركزي 
به مركز آمار در روش محاس��به و بعد خطاهاي 
محاسباتي و ديگر عوامل است كه طبيعي قلمداد 
مي ش��ود، همچنين تعدد مراجع آماري حسن 

است، بايد آمارها دقيق تهيه شود و از جديدترين 
استانداردها بهره گرفته ش��ود. وي تأكيد كرد: 
در حال حاض��ر بيش از 2 هزار مجوز در كش��ور 
صادر و 8 هزار و 900 س��رويس اطلاعات براي 
گرفتن مجوز رد و بدل مي شود. فعال اقتصادي 
در دالان هاي پيچ در پيچ گم شده و آدم از طراحي 
آن روي كاغذ وحشت مي كند. معنا ندارد براي 

اخذ يك مجوز 18 ماه زمان صرف شود. 
وزير اقتصاد با اش��اره به اينكه دولت وارث بيش 
از 700 هزار ميليارد تومان بدهي اس��ت، گفت: 
س��ختي اداره دولت را ببينيد، اين فقط يكي از 
محدوديت هاست،20 درصد س��ود اين رقم در 

سال 140 هزار ميليارد تومان مي شود. 
وي به يارانه نقدي پرداخت و يادآور ش��د: چند 
شب گذشته 3 هزار و 700 ميليارد تومان يارانه 
پرداخت شده كه 3 هزار و 200 ميليارد تومان آن 

از محل بودجه بوده است. 

   واكنش طيب نيا به افزاي�ش انتخاباتي 
يارانه  فقرا

وزير امور اقتصادي و دارايي كه پرداخت يارانه را 
پيش از اين مصيبت بار عنوان مي كرد، در واكنش 
به اينكه يك ش��به يارانه فق��را افزايش مي يابد، 
گفت: هميشه براي گروه هاي كم درآمد جامعه 
طرفدار افزايش يارانه بوده ايم. زماني يك فردي 
سيب زميني توزيع كرد، واكنشي نشان نداديد، اما 
وقتي يك كار اصولي در راستاي كمك به طبقات 
كم درآمد جامعه انجام مي شود، بايد استقبال و 

مسئولان را تشويق كنيد. 
وي در پاس��خ به اين س��ؤال كه چرا چهار سال 
پيش چنين اقدامي انجام نش��د، گفت: هميشه 
موافق اين موضوع بوده ام، يك كار خوبي هم كه 

مي شود، شما آن را سياسي جلوه مي دهيد. 
وزير امور اقتصادي در پاسخ به سؤال ديگر فارس 
مبني بر اينكه ما موافق حمايت از فقرا و اقش��ار 
كم درآمد هستيم، اما توقع اين بود در سال هاي 
اخير چنين حمايتي عملياتي مي شد، گفت: به 
هر حال اين موض��وع تصميمي بوده كه مجلس 
گرفته و اجرا مي شود و طبق قانون بودجه منابع 

آن پيش بيني شده است. 
طيب نيا در پاسخ به اين سؤال فارس كه با توجه 
به كمب��ود مناب��ع هدفمندي يارانه ه��ا چگونه 
منابع يارانه اقش��ار كم درآمد تأمين مي ش��ود، 
بيان داشت: بخشي از طريق بودجه و بخشي از 
طريق قانون هدفمندي يارانه ها تأمين مي شود. 
وزير اقتصاد در حالي كه با خنده گفت )قرار نبود 
اين موضوع را سياسي كنيد(، اين را هم يادآور 
شد: زماني يك فردي سيب زميني توزيع كرد، 
واكنشي نشان نداديد، اما وقتي يك كار اصولي 
در راس��تاي كمك به طبقات كم درآمد جامعه 
انجام مي شود، بايد اس��تقبال كنيد و مسئولان 

را تشويق كنيد. 
   درآمد مردم هنوز به سال 90 هم نرسيده 

است
وي افزود: اگر رشد جمعيت را نيز در حد 3 تا 4 
درصد حساب كنيم، در مجموع حدود 40 درصد 
كاهش درآمد داشتيم كه براي جبران آن طبيعي 
است كه به رشد مداوم در چند سال نياز داريم كه 
بخشي از اين كاهش را جبران كرده ايم اما هنوز 

قدرت خريد سال 90 به دست نيامده است.

طيب نيا: هميشه طرفدار افزايش يارانه گروه هاي كم درآمد بوده ايم 

 سود سالانه بدهي 700هزارميلياردی دولت
140هزار ميليارد تومان می شود

روحاني: سالي 700 هزار شغل ايجاد کرديم
مرکز آمار: 100 تا 350 هزار بود

  اشتغال

 ركود، واردات و قاچاقمهران  ابراهیمیان
 مثلث كنترل تورم ايران 

رشد اقتصادي منهاي نفت مگر چقدر بوده 
كنترل كننده تورم باشد 

از ركود، واردات و قاچاق بايد ب�ه عنوان اضلاع مثلث كنترل تورم 
ايران ياد كرد، اين در حالي است كه وقتي عمده رشد اقتصاد ايران 
از ناحيه نفت است و اتفاق خاصي براي توليد نيفتاده اين بدان معني 
است كه رشد اقتصادي از ناحيه بخش غير نفتي ايران نبوده است، 
پس توليد داخل نقش چنداني هم در كنترل تورم نداش�ته است. 
به گزارش »جوان«،  اندك رش��د اقتصادي منهاي نفت ايران مشروط 
براين است كه كالاي وارداتي و قاچاق ارزان قيمت سهمي از بازار را در 
اختيار توليد كنندگان ايراني داخلي بگذارند يا اينكه اين كالاها فقط 
جهت ورود به انبار كارخانجات و واحدهاي توليدي، توليد شده باشد و 

در داخل كشور تقاضايي براي اين كالاها وجود نداشته باشد. 
در اين ميان 43ميليارددلار واردات رسمي در سال 95 و حدود 13تا 
15ميليارد دلار كالاي قاچاق در همين سال مجالي براي توليد كنندگان 
داخلي جهت توليد و ايجاد اش��تغال و عرضه كالا ب��ه بازار هاي ايراني 
نگذاشته است، اينجاست كه بايد گفت قبل از سخن از توليد و اشتغال 
بايد بازار ايران را از دست كالاي خارجي نجات داد،  وقتي اين كار صورت 

گيرد خود به خود توليد ايراني روانه بازارها مي شود. 
رئيس اتاق اصناف ايران گفت: براي مبارزه با قاچاق به جايي كه كالا دپو 
شده مراجعه مي شود، در حالي كه كسي به كانتينرهايي كه از مبادي 

وارد مي شود، كاري ندارد. 
علي فاضلي در نشست اعضاي كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي با مس��ئولان اتاق اصناف ايران بر لزوم حل مشكل واحدهاي 

صنفي كشور از طريق حمايت هاي عملي دولت و مجلس تأكيد كرد. 
رئيس اتاق اصناف ايران با اش��اره به نامگذاري س��ال جاري به اقتصاد 
مقاومتي، توليد و اش��تغال از س��وي مقام معظم رهبري با بيان اينكه 
اصناف در حلقه آخر توليد قرار دارند، گفت: طي س��ال هاي گذش��ته 
واردات كالا كاهش يافته، اما در نگاهي مش��اهده مي كنيم كه توليد با 

ركود مواجه شده است. 
وي با بيان اينكه در حال حاضر هيچ كمبودي در بازار وجود ندارد، 
افزود: با اينكه همه كالاه��اي مورد نياز در كش��ور به وفور وجود 
دارد اما قاچاق عرصه گسترده تري نسبت به واردات رسمي دارد. 
فاضلي بر لزوم مبارزه با قاچ��اق كالا از مبادي ورودي تأكيد كرد 
و گفت: اكنون ب��راي مبارزه با قاچاق به جايي كه كالا دپو ش��ده، 
مراجعه مي شود در حالي كه كس��ي به كانتينرهايي كه از مبادي 
وارد مي شود، كاري ندارد، لذا انتظار اين است كه مجلس در اين 

زمينه كمك كند. 
وي با بيان اينكه در تمام دني��ا اصناف را به عنوان س��رمايه هاي ملي 
مي دانند، خواستار تلاش براي بهبود فضاي كسب و كار و تلاش مضاعف 

مسئولان ذيربط براي حل مشكلات اقتصادي كشور شد. 
فاضلي به توانمندي اصناف توليدي در صادرات نيز اشاره كرد و گفت: 
براي نخستين بار ايران توانست در حوزه پوش��اك و چرم وارد عرصه 
بين المللي شود و اكنون مراوداتي با كشورهاي آلمان، ايتاليا و فرانسه 

در زمينه آموزش و طراحي مد و لباس انجام مي گيرد. 
وي افزود: در حال حاضر حدود 8 هزار اتحاديه صنفي در سراسر كشور 
فعاليت مي كنند كه برخي از آنها با كمترين هزينه اداره مي ش��وند كه 
امكان ن��دارد هيچ اداره و س��نديكايي با اين ارقام بتوان��د امور خود را 

ساماندهي كند. 
---------------------------------------------------

 ادعای رئيس كميسيون
 سرمايه گذاري اتاق تهران

 ۲ تريليون دلار سرمايه ايراني هاي 
خارج از كشور است

رئي�س كميس�يون س�رمايه گذاري ات�اق ته�ران ب�ا انتق�اد از 
عدم امني�ت س�رمايه گذاري بخش خصوص�ي در كش�ور گفت: 
2 تريليون دلار س�رمايه ايراني هاي خارج از كش�ور اس�ت كه به 
دليل عدم امني�ت حاضر نيس�تند، آن را به اي�ران منتقل كنند. 
فريال مستوفي ديروز در بيس��ت و پنجمين جلسه هيئت نمايندگان 
اتاق بازرگاني تهران با اش��اره به اينكه قوانين سرمايه گذاري در كشور 
ما خوب است، گفت: براي جلب سرمايه گذاري خارجي در كشور بايد 
امنيت ايجاد شود. سرمايه گذار خارجي علاقه اي ندارد با بخش دولتي 

فعاليت داشته باشد. 
وي با بيان اينكه بخش خصوصي داخلي ما امنيت ندارد، اظهار داشت: به 

تبع، سرمايه گذار خارجي هم با چنين شرايطي جذب نمي شود. 
وي با اشاره به اينكه براساس آمار بيان مي شود كه 11 ميليارد و 800 
ميليون دلار جذب س��رمايه گذاري در س��ال 95 صورت گرفته است، 
گفت: واقعيت اين است كه از اين رقم فقط 1/5ميليارد دلار عملياتي 

شده است. 
فرهاد فزوني ديگر عضو هيئت نمايندگان اتاق تهران در اين جلس��ه 
با اش��اره به اينكه اقتصاد ما دچار بيماري هلندي ش��ده است، گفت: 
من اميدوارم مسائل سياسي و دست زدن براي رشد اقتصادي كه 65 
درصد آن به صنعت نفت وابسته است، باعث شود چشمانمان را بر اين 
بيماري ببنديم. در ادامه شريف نسب عضو ديگر هيئت نمايندگان اتاق 
تهران بيان داشت: علت خروج س��رمايه گذاران خارجي از كشور بايد 
آسيب شناسي شود، چراكه شاهد خروج برخي سرمايه گذاران از جمله 

تايلندي ها از پتروشيمي مهر بوده ايم. 
علي سنگينيان عضو هيئت نمايندگان اتاق تهران هم بيان داشت: تا 
وقتي نهادهاي مالي خارجي در كشور وجود نداشته باشد، نبايد از جذب 
س��رمايه گذار خارجي صحبت كنيم. يكي از مشكلات ما اين است كه 
هيچ مدير خارجي در هيچ بخشي از صنعت استفاده نمي كنيم، در حالي 

كه بايد اين مسئله تغيير كند. 
گفتني اس��ت پيش از اين وزير ارتباطات دولت يازدهم گفته بود كل 
سرمايه موجود در ايران مورد اس��تفاده قرار گرفته و مجبور به جذب 

سرمايه گذار خارجي است.

 بخش خصوصي 
همان خواسته 4 سال پيش را دارد 

اين روزها اعضاي اتاق بازرگاني، صنعت، معدن و كشاورزي با احتياط 
بيشتري در مورد اقتصاد اظهارنظر مي كنند و بيشتر ترجيح مي دهند 
س��كوت اختيار كنند زيرا تغيير يا ابقاي رئيس جمه��وري با توجه به 
ساختار موجود اقتصاد و نقش دولت حتماً در آينده كاري آنها اثرگذار 
است. با اين حال روز گذش��ته اتاق بازرگاني تهران در نشست هيئت 
نمايندگان خ��ود بيانيه اي )مانيفس��ت( را در م��ورد انتظارات بخش 
خصوصي از دولت دوازدهم به ش��ور گذاش��ت و تصوي��ب كرد كه در 
آن بر سياسي نبودن اتاق بازرگاني تهران تأكيد ش��ده بود اما با زباني 
غيرمس��تقيم دقيقاً خواس��ته هاي نه گانه اي را بيان كرد كه در دولت 

يازدهم به عنوان وعده مطرح شده بود. 
 به عبارت بهتر اين مانيفس��ت به نوعي وعده هاي محقق نشده دولت 
يازدهم بود كه در حوزه هاي زي��ر نظر بخش خصوصي را تأمين نكرده 
بود. هر چند رئيس اتاق تهران ازدولت وبرخي دس��تاوردهايش مانند 

تورم تعريف كرد. 
 اين در خواست هاي نه گانه عبارتند از: 

1- بازتعريف نقش و اهميت بخش خصوصي در اقتصاد كشور
2- بهبود محيط كسب و كار

3- مبارزه جدي با فساد
4- رقابتي كردن اقتصاد، رشد درون زا و برون گرا

5- تجديد ساختار دولت
6- شكل گيري و تعميق رونق در تمامي بخش هاي اقتصادي
7- استمرار ثبات اقتصادي و حفظ دستاوردهاي تورم پايين

8- كاهش بيكاري و افزايش نرخ مشاركت اقتصادي
9- بهره برداري كارآمد و بهينه از منابع طبيعي و زيست محيطي.

نگاهي به توضيح��ات درباره خواس��ته هاي نه گانه اين بيانيه نش��ان 
مي دهد كه بر خلاف ادعاها و افزايش نرخ رش��د و كاهش نرخ تورم در 
آمارها بخش خصوصي چندان از وضعيت موجود راضي نبوده يا لااقل 
منتفع نشده اس��ت زيرا در توضيح اجمالي اين خواسته ها نوشته اند: 
»جهش موقتي توليد، تأمين كننده رش��د اقتص��ادي پايدار مورد نياز 

كشور نخواهد بود.«
 اين همان چيزي است كه مردم نيز درباره دستاوردهاي دولت يازدهم 

به آن اشاره دارند و معتقدند: دستاوردها ناملموس هستند!
همچنين نگاهي به موارد نه گانه به خوبي مي تواند بيانگر سياست هاي 
ابلاغي مق��ام معظم رهب��ري در قالب سياس��ت هاي 24 گانه اقتصاد 
مقاومتي باشد كه بر شفافيت در اقتصاد، كوچك كردن دولت، مردمي 
كردن اقتص��اد، افزايش كاراي��ي و بهره وري، اصلاح س��اختارها براي 
سهم بري عادلانه براي زنجيره توليدو... تأكيد داشته و در دولت يازدهم 

مغفول مانده است. 
در واقع اين بياني��ه توضيح واضحي از فضاي نامطلوب كس��ب و كار و 
اقتصاد كشور را بيان مي كند كه چهار سال پيش از همين اتاق و توسط 
مش��اوران فعلي دولت يازدهم طي برنامه اي ب��راي دولتمردان دولت 
يازدهم نوشته ش��ده بود و به رغم وعده هاي داده ش��ده در چهار سال 
پيش اكنون فعالان اقتصادي از روند تغييرات در مس��يرهاي ترسيم 

شده ناراضي اند. 
با نگاهي به واقعيت هاي اقتصادي موجود نيز مي توان اين خواسته ها 
را بحق دانس��ت چراكه نياز مبرم و زياد به ايجاد ش��غل و ركود حاكم 
بر فعالان اقتصادي، رفع مش��كلات بانكي تأمين سرمايه، حل معضل 
محدوديت هاي بانكي براي تجارت، فعاليت س��ازي بنگاه هاي كوچك 
و متوس��ط كه با حداقل ظرفيت به حيات خود ادام��ه مي دهند، جزو 
ضرورياتي بود كه در س��ايه حالت انتظار براي بهبود روابط خارجي در 

فضاي اقتصاد چهار سال گذشته معطل مانده است. 
 به علاوه بهبود فضاي كس��ب و كار نيز كه مهم ترين خواس��ت بخش 
خصوصي از پيش از دولت يازدهم بوده و وعده تحقق آن را دولتمردان 
دولت يازدهم داده بودند محقق نشده و همچنان جايگاه و شأن اقتصاد 
كشوري مانند ايران بر اساس شاخص ها و آمارهاي بين المللي مناسب 
نيست، لذا با توجه به موارد پيش گفته به نظر مي رسد دولت دوازدهم 
براي نقش پذيري بيشتر بخش خصوصي در اقتصاد و براي رسيدن به 
نرخ رشد پايدار و مؤثر كه نتيجه آن رفاه مردم و حل معضلات معيشت 

و بيكاري است بايد برنامه عملياتي مناسبي را ارائه كند.  

هادی  غلامحسینی
  گزارش  یک

كارشناسان خودرو يكي از دلايل عقب ماندگي 
اين صنعت را انحص�ار مي دانن�د و معتقدند 
برخي از قطعه سازان از زمان تحريم تا كنون 
همچنان ب�ه واردات قطعات غير اس�تاندارد 
و ارزان خ�ودرو مش�غولند و هيچ س�ازمان 
نظارتي اعم از گمرك و س�ازمان اس�تاندارد 
نظارتي بر نحوه واردات و كيفيت اين قطعات 
ن�دارد و نتيجه همي�ن بي مس�ئوليتي ها آن 
اس�ت كه قطعه س�از قطعه بي كيفي�ت ارزان 
وارد وتحوي�ل خودروس�ازان مي ده�د و 
خودروساز نيز همواره بي كيفيتي خودروهاي 
توليدي را به قطعه س�ازان نس�بت مي دهد. 
همواره اين سؤال مطرح است كه به رغم گذشت 
پنج دهه از توليد خودرو در كشور و حمايت هاي 
بي دريغ دولت ها از اين صنعت، چرا خودرو هاي 
توليدي از كيفيت مناسبي برخوردار نيستند و 
ايرانيان مجبورند خودروهاي قديمي و بي كيفيت 
پژو و رنو فرانس��ه يا اخيراً چيني را س��وار شوند 
و انحصار حاكم براين صنعت اي��ن حق را براي 
مصرف كنندگان داخلي قائل نيست كه بتوانند 
خودروهاي غير ايراني ب��ا كيفيت بهتر و قيمت 
ارزان تر سوار شوند. هرچند خودروسازان همچنان 
وجود انحصار را در اين صنعت تكذيب مي كنند و 
معتقدند واردات خودروهاي گران قيمت اروپايي 
و تردد آنها در خيابان هاي پايتخت، انحصاراين 

صنعت را رد مي كند... 
اما اخيراً  وقوع آتش سوزي در بزرگ ترين شركت 
قطعه س��ازي كش��ور و تعطيلي خط��وط توليد 
برخي از خودروسازان از وجود انحصار در صنعت 
قطعه سازي نيز پرده برداش��ت، به طوري كه به 
گفته يك كارش��ناس خودرو ت��ك منبع بودن 
تأمين قطعه براي خودروس��ازان اين مشكل را 

ايجاد مي كند كه در ص��ورت بروز كوچك ترين 
اتفاقي، تأمين آن قطعه و در نتيجه توليد خودرو 
با مشكل روبه رو ش��ود. غلامرضا آباد مي گويد: 
در اثر اين آتش س��وزي، انبار دسته س��يم دچار 
آتش سوزي ش��ده كه در حال حاضر تأمين اين 
قطعه براي خودروسازان با مشكل روبه رو است، 
به طوري كه از جمعه ش��ب گذشته خط توليد 
پرايد در سايپاي كاشان متوقف شده است و خط 
توليد سايپاي تهران و پارس خودرو نيز در شرف 
توقف است كه دليل اين اتفاق انحصار در تأمين 
قطعات اين خودروهاست كه در اختيار شركت 

كروز است. 
همچنين روز گذشته نيز خبري مبني بر واردات 
لنت ترمز غير اس��تاندارد ب��ا ارزش بيش از يك 
ميليون دلار توس��ط اين ش��ركت قطعه سازي 

منتشر شد كه با محاس��به نرخ ارز بازار با مبناي 
3 هزار و 700 تومان ح��دود 3/7 ميليارد تومان 

برآورد مي شود. 
قرباني يك فع��ال صنعت قطعه س��ازي با تأييد 
وجود انحصار در صنعت قطعه سازي در گفت و گو 
با »ج��وان« مي گويد: انحص��ار در هيچ صنعتي 
مورد تأييد نيست، چراكه انگيزه ارتقاي كيفيت 
را از بين مي برد و در چني��ن فضايي نمي توانيم 
توليدكنن��ده با كيفيتي جس��ت وجو كنيم. وي 
مي افزايد: در صنعت قطعه سازي كشور در بعضي 
قطعات انحصار وجود دارد و خودروساز بنا به ميل 
خود با قطعه س��از قرارداد مي بندد، اما در برخي 
قطعات رقاب��ت وج��ود دارد و كالاي با كيفيت 
و ارزان بازار پ��ر رونق ت��ري دارد. وي همچنين 
به تحريم در س��ال هاي گذشته اش��اره كرده و 

مي افزايد: در دوران تحريم مجبور به همكاري با 
شركت هاي دست دوم و بعضاً بي كيفيت بوديم، 
اما اكنون قطعه سازان با شركت و برند هاي معروف 
دنيا كار مي كنند. اين فعال صنعت قطعه از پاسخ 
به اين سؤال كه آيا واردات قطعه آماده مانند لنت 
ترمز به رغم توليد داخل، در اين صنعت همچنان 
رواج دارد يا خير؟ خودداري ك��رده و مي گويد: 
توليدكنندگان اجازه ندارند قطعاتي كه با ايمني 
خودرو ارتباط دارد از برندهاي نامعتبر خريداري 
و وارد كنن��د. در اين خصوص علي خاكس��اري 
منتقد صنعت خ��ودرو مي گويد: به تدريج دليل 
بي كيفيتي خودروهاي داخلي آشكار مي شودو 
زمان آن فرا رس��يده كه چهره پش��ت پرده اين 
صنعت براي مصرف كنندگان و حتي مسئولان 
كشور روشن شود تا همچنان از صنعت انحصاري 

خودرو با نام توليد ملي حمايت نكنند. 
وي در گفت و گو ب��ا »ج��وان« مي افزايد: دليل 
بي كيفيتي خودروهاي داخلي به ضعف مديريت 
اين صنعت و تأمين قطع��ات خودرو برمي گردد 
كه تاكنون پش��ت پرده مانده ب��ود و فعالان اين 
صنعت به بهانه هاي تحريم همچنان به واردات 
قطعات غير اس��تاندارد مبادرت ك��رده و حقوق 

مصرف كننده ايراني را تضييع مي كردند. 
خاكساري از رؤساي انجمن خودرو و قطعه سازان 
و مراجع ناظر خواس��ت كه يكبار براي هميشه 
به انحصار اين صنعت پاي��ان دهند تا خودروي 
با كيفيت اع��م از خارجي و داخل��ي در اختيار 
مصرف كنند گان ايراني قرار بگيرد. وي همچنين 
از واردات خودروهاي بي كيفيت نيز انتقاد كرد و 
گفت: بي توجهي گمرك و سازمان استاندارد در 
گمركات به ورود اين خودروه��ا دامن زده و ارز 

مملكت را از كشور خارج مي كند.

ادامه از صفحه اول
با وجودي كه طبق اعلام رسمي رئيس س��ازمان ثبت احوال كشور، 
جمعيت ايران طي 10 سال گذش��ته از محدوده 70 ميليون به 80 
ميليون رس��يده اس��ت اما در كمال تعجب و تام��ل، جمعيت فعال 
اقتصادي) مخرج كسر استخراج بيكاري( تغيير چنداني نداشته است. 
)به استناد مركز آمار نرخ جمعيت فعال كشورطي يك دهه از رقمي 

نزديك به 23 ميليون نفر به محدوده25/7ميليون نفر رسيده است(
بنابراين پايين نگه داش��تن نرخ جمعيت فعال كش��ور به معناي 
كوچك تر نگه داشتن مخرج محاسبه نرخ بيكاري در پايان هر سال 
و نوعي پوش��ش و پنهان كاري در ارائه آمارهاي واقعي از وضعيت 

بحراني بازار كار كشور است. در واقع نرخ بيكاري كشور به وسيله 
تثبيت يكي از پارامتره��اي اثر گذار و آمارهاي رس��مي و واقعي 
كشور مورد شكنجه و فشار فراوان از سوي دولت قرار گرفته است 
تا واقعيت هاي فعلي در زير آمارهاي ساختگي و دست ساز تا حد 
زيادي پنهان بماند، در اين ميان ب��ا وجودي كه اغلب خانوارهاي 
ايراني زير خط فقر قراردارند اما در اغل��ب خانواده ها يك يا چند 
بيكار وجود دارد كه همين شرايط در كنار مشكلات معيشتي براي 

مردم ايران به يك دغدغه تبديل شده است. 
   با آمارسازي مشكل جامعه حل نمي شود

در اين بين هيچ چيز بدتر از آن نيس��ت كه مردم مش��كلات و 

دغدغه ها و چالش ها و ترس و بيم از آينده خود و فرزندانشان را 
با مسئولان و دولتمردان در ميان بگذارند و در مقابل مسئولان 
يك مشت آمار و ارقام به آنها نش��ان دهند كه بگويند وضعيت 
اقتصاد و معيشت و اش��تغال آنطور كه شما مي گوييد نيست و 
ش��رايط به گونه اي ديگر اس��ت، دقيقا فاصله دولت و ملت به 
واسطه آمارس��ازي در همين جا ها ش��كل مي گيرد. وضعيت 
ميداني اقتصاد ايران نش��ان مي دهد كه اغلب آمارهاي اقتصاد 
كلان كشور دچار اشكال اساسي است به طور نمونه واقعيت هاي 
بنگاه هاي اقتصادي و افراد بيكار در جامع��ه و خانوارها با آمار 

اشتغال اعلامي همخواني ندارد.

انحصار صنعت خودرو به قطعه سازي سرايت كرد 

قطعه سازان به واردات قطعه غيراستاندارد مشغولند!

مرضيه سليماني |  ايرنا
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